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اتيجية والدفاعية  مجلة الدراسات الإستر

ي تجاه مشاري    ع بناء الإقليم   اتيجر ى والتكييف الاسبر تنافس القوى الكبر

ي سياسة "تعدد الأبعاد"  المحلية: 
1إبراز فاعلية آسيا الوسطى ف 
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ز ات المستخلص 
ّ
ايدة التوتر، وكيفية تحقيقها لمصلحتها الوطنية. ترك ي ظل بيئة دولية مبر 

ى ف  لدراسة تناول هذه الدراسة خيارات الدول الإقليمية غبر الكبر

ي برزت منذ عام  
" التر ي اتيجر ي إفساح المجال أمام مشاري    ع بنا 1991على تفسبر ظاهرة "التكييف الاسبر

ى ف  ء الإقليم المحلية،  ، حيث ساهمت تنافسات القوى الكبر
اتيجية خارجية براج  ي سياسة "تعدد الأبعاد"، وهي اسبر

ز الدراسة فاعلية دول آسيا الوسطى من خلال تبت  بر
ُ
ة. ت  من فرض هيمنة مباشر

ً
ماتية تسعى لتحقيق  بدلا

ى متناف اكات متعددة، من ضمنها علاقات مع دول كبر سة. توضح الدراسة أن سياسة تعدد الأبعاد تطورت  توازن بير  المصالح الداخلية والخارجية عبر بناء شر
لنفسه الإقليمية  الدول  تبنيها  ي 

التر الفاعلية  مساحة  على  الدراسة  ء  ي
تض  بذلك   . ي اتيجر الاسبر التكييف  من  استفادتها  من  بالرغم  مستقل  صياغة  بشكل  ي 

ف  ا 
ي ابتعاد تحليلىي عن إرجاع هذه المساحة للتأثبر الحصري لسياسات

اتيجياتها، ف  ى قد يخلق    إسبر ى. كما تستنتج أن تصاعد التنافس بير  القوى الكبر القوى الكبر
ز على  

ّ
، يرك

ً
ي فرصًا إضافية لدول الجنوب العالمي لتعزيز الحلول المحلية لمشكلاتها الخاصة. تطرح الدراسة بذلك إطارًا تحليليًا بديلا

دينامية الفاعلية المحلية ف 
ات الجيوسياسية العالمية.   ظل التغبر

؛ التنافس؛ بناء المناطق؛  الكلمات المفتاحية  ي اتيجر . تعدد الأبعاد؛ التكييف الاسبر  الجنوب العالمي
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 ABSTRACT This study examines the choices of regional, non-great powers in an increasingly tense international 

environment, and how they pursue their national interest. The article focuses on the concept of "strategic accommodation," 

a trend observed since 1991 wherein great power rivalries have opened political and economic spaces for local region-

building projects, rather than imposing direct hegemony. The study highlights the agency of Central Asian states in their 

adoption of "multi-vectorism," as a pragmatic foreign policy strategy aimed at balancing domestic and external interests 

through diversified partnerships, including with rivalling great powers. The study argues that while multi-vectorism benefited 

from strategic accommodation, it evolved independently. In so doing, the study highlights the space of agency that regional 

states construct for themselves in formulating their strategies, which is an analytical departure from attributing this space to 

the exclusive influence of great power policies. It concludes that intensifying great power rivalries may present Global South 

countries with further spaces for them to develop localized solutions to regional challenges. The study thus proposes an 

alternative analytical framework that privileges local agency in understanding region-building projects under shifting 

geopolitical conditions . 
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